
 

 

TEXTOVÉ PŘÍLOHY 

 

VZPOMÍNKY PAMĚTNÍKŮ NA DOBOVÉ UDÁLOSTI 

 

Vzpomínky Jana Kudrny 

 

Jan Kudrna (narozen 11. prosince. 1929) přišel do Zruče nad Sázavou s rodiči 

v prosinci roku 1939 kvůli práci ve firmě Baťa. Sám se vyučil cukrářem, ale kvůli 

špatné výplatě nastoupil také do firmy Baťa, pozdějšího podniku Sázavan.  

Délka stopáţe činí 36:06 minut a rozhovor proběhl 18. března 2014 ve Zruči nad 

Sázavou. 

 

Veronika Loudová (dále VL): Kdy jste přijel do Zruče nad Sázavou a jaké byly 

začátky v tomto městě? 

Jan Kudrna (dále JK): Do Zruče nad Sázavou jsem přijel s mou rodinou v zimě, 

v prosinci roku 1939. Tatínek pracoval u firmy Baťa ve Zlíně a po zřízení podniku 

Baťa ve Zruči začal pracovat právě v tomto malém městě. Pamatuji si, ţe otec 

nenastoupil hned další den po příjezdu, jelikoţ tovární komplexy nebyly úplně 

vystavěny. Celý komplex se dokončoval aţ na Silvestra 1939 a muselo začít 

stěhování dílny ze dvora velkostatku do tovární budovy, čehoţ se můj otec účastnil. 

Vše se prý vozilo na saních s volským spřeţením. A jiţ od ledna nastoupil do 

továrních prostor, které byly vytápěné a osvětlené.  

VL: Vzpomínáte si na život ve Zruči během války? 

JK: V roce příchodu do Zruče mi bylo pouhých deset let, ale první vzpomínku na 

válku jsem zaţil ještě za pobytu ve Zlíně. Byl jsem u rodičů moji matky 

v Malenovicích a zaţil jsem jednu nepříjemnou událost, kdy američtí bombardéři 

přelítávali přes naše území. Myslím si, ţe jeden letoun musel mít nějakou závadu, 

protoţe měli ve zvyku odlehčit letadlu a odhodili pumy, které dopadly na pole. 

Naštěstí byli šikovní, ţe to nehodili do baráků, ale rána to byla pěkná. Samozřejmě 

i ve Zruči se ta válka projevila. Bylo tu smutno a ponuro. Spousty věcí lidi vůbec 

dělat nemohli. Museli jsme mít večer vţdy zatemnění, kvůli náletům. Ale nakonec ve 

Zruči stejně ţádný nebyl. Ale zatemnění se hodilo, vţdy jsme pod peřinou 



 

 

poslouchali rádio Svobodná Evropa (smích), ale moc dobře jsme věděli, ţe to ţádná 

legrace není, jelikoţ za to byl trest smrti. 

VL: Věděl jste o tom, že ve Zruči existovalo za války podzemní hnutí? 

JK: Ne, tak to jsem vůbec nevěděl. Věděl jsem, ţe pan Baťa ve Zlíně podporoval 

místní obyvatele a byl proti Němcům, ale o tomto jsem nevěděl. 

VL: A co konec války? Květnová povstání v roce 1945? 

JK: Já jsem se přímo tohoto odboje neúčastnil, ale samozřejmě mi tyto události 

neunikly a spoustu se toho povídalo. Ono uţ v květnu lidi věděli, ţe to s německou 

armádou nevypadá dobře. Vzpomínám si, ţe začátkem května táhla německá armáda 

na Zruč směrem od Zbraslavic. Pod Pohledí byl tehdy ještě lesní porost a právě 

zručští partyzáni, jak jím říkám, tam udělali záseky. Pokáceli nějaké stromy, aby 

vojska měla problémy tudy projíţdět a museli to odklízet. Přes Zruč do Prahy 

směřoval ozbrojený německý vlak na pomoc k potlačení tamního povstání. Proto se 

Zručáci shromáţdili za nádraţím směrem na Kácov u Chabeřických skal. Toto místo 

bylo strategicky opravdu výhodné, jelikoţ z jedné strany byly skály a z druhé silnice 

a řeka Sázava. Němcům se opravdu projet nepodařilo a vlak se musel vrátit zpět na 

nádraţí, kde byl odzbrojen. Lidé si tenkrát rozebrali německé zbraně a munice, které 

měli asi za dva dny vrátit, ale spoustu lidí nic nevrátilo. A jiţ kolem 10. května přišla 

Rudá armáda. 

VL: Jaký byl příchod rudoarmějců? 

JK: Nepamatuji se, ţe by Zruč vyloţeně oslavovala jejich příchod, ačkoliv všichni 

věděli, ţe to je dobré znamení. Sovětští vojáci byli ubytovaní u různých lidí. Třeba 

u nás byl ubytován voják. Bydlel na zahradě ve stanu a jmenoval se Vaska. Je ale 

pravdou, ţe se tu zdrţeli asi dva měsíce a za tu dobu se mezi místními a rudoarmějci 

nějaký vztah určitě vytvořil. 

VL: Po válce se Zruč opět začala rozvíjet. Měla třeba Vaše rodina nějakou 

živnost? 

JK: Ano, Zruč se opravdu začala rozvíjet a začaly různé poválečné úpravy. 

Opravovala se kanalizace, stavěla se jatka a vznikly nové ţivnosti. Těch bylo 

opravdu dost. Například bufet v kině v tehdejším společenském domě, prodej 

sportovního, koţeného zboţí, holičství, zahradnictví, krejčovství a podobně. Jako 

brigádník jsem pracoval v cukrárně a rozváţel po Zruči zmrzlinu. Často se ale 



 

 

stávalo, ţe lidé neměli peníze a proto platili vajíčkama či moukou. Po vyučení se 

cukrářem jsem pak sám pracoval u firmy Baťa.
1
 

VL: A jaký byl tedy pan Baťa vůbec člověk? 

JK: Pan Baťa byl velmi slušný a čestný člověk. Vţdy na 1. máje připravil pro své 

zaměstnance balíčky s jídlem a sladkostmi a opravdu kaţdému jeden věnoval. Byl na 

své zaměstnance štědrý a uměl se o ně dobře postarat. Ještě před příchodem lidí ze 

Zlína nechal postavit ve Zruči byty, kde měli být zaměstnanci ubytováni. Rozhodně 

neměl rád Němce a naopak podporoval český lid. 

VL: V roce 1948 pokračoval závod v péči o zaměstnance. Vzpomenete si na 

některá opatření? 

JK: Byla například vybavena závodní ambulance, dokoupeny moderní přístroje 

a také probíhaly různé školy práce. Hlavním cílem bylo zdokonalování se. Dostávali 

jsme školení o poţární ochraně, o lepidlech. Prostě o všem, co jsme pouţívali při 

práci. 

VL: Jak probíhaly tyto školy práce? 

JK: My jsme byli třeba celý týden nebo i čtrnáct dní na tomto školení. Tenkrát to 

probíhalo v chatě Na Rohuli kousek od Ledče nad Sázavou, kde jsme bydleli ve dvou 

patrech. V jednom patře byla zasedací místnost, kde výuka probíhala. Vţdy přišel 

nějaký mistr a vyprávěl o svém oboru. My jsme seděli a měli jsme si dělat poznámky 

do sešitu, ale ne vţdy jsme byli úplně pilní. (Smích). Obědy a veškeré jídlo nám tam 

z Baťova
2
 vozili. Vzpomínám si, ţe jedna učitelka byla pověřená tím, ţe dělala 

snídaně, ale jinak nám obědy a večeře dováţeli. 
3
 

 

 

Vzpomínky Jiřího Klatovského 

 

Jiří Klatovský se narodil ve Zruči nad Sázavou 23.června 1929. Rodina 

Klatovských byla ve Zruči známá především díky pekařské a krupařské ţivnosti, 

která byla po roce 1948 utlumována a později zcela zlikvidována.  

Rozhovor se uskutečnil 28. března 2014. Délka stopáţe činí 45:76 minut. 

                                                 
1 V té době (rok 1948) jiţ podnik Sázavan n. p. Pozn. Autorky. 
2Baťov je označení místním obyvatelstvem pro novou část Zruče, kterou dal vystavět p.Baťa. 
3Audiozáznam s pamětníkem Janem Kudrnou uloţen v archívu autorky. 



 

 

 

Veronika Loudová (dále jen VL): Jaké změny přinesla druhá světová válka do 

tak malého města, jako byla právě Zruč?  

Jiří Klatovský (dále jen JK): Nejdříve Hitler zavedl lístkový systém. Coţ 

znamenalo výdej potravinových lístků jiţ od počátku války. Ale jelikoţ byla Zruč 

malé město, tak si spoustu lidí pěstovalo plodiny sami a chovali dobytek. Naše 

rodina měla například pekařství. Takţe kdyţ to bylo alespoň trošku moţné, tak si lidé 

pomáhali, i přestoţe bylo některých potravin nedostatek. Další změnou, kterou 

nařídil Hitler, kdyţ přišel a zabral naše území, bylo „Rechtsfahren“. Do té doby se 

tady jezdilo pořád vlevo, po anglickým stylu. A od té doby se muselo jezdit vpravo. 

To i například s krávami, protoţe tenkrát mnoho lidí auto nemělo. A kdo nejel 

vpravo, tak dostal deset korun pokuty. Za války bylo také ve Zruči zřízeno německé 

dívčí gymnázium. Říkalo se, ţe tyto dívky mají zavést u nás tu čistou arijskou rasu. 

Byly ubytovány v hotelu Sázavan
4
, který ještě nebyl zcela dodělaný. Pouţívaly tam 

pár pokojů a kuchyň, ve které jim vařili vládní vojáci. A v ţidovských domech, které 

jim mimo jiné zrestaurovali, bydleli jejich profesoři. Ony ale nedokázaly pochopit, 

ţe všechno můţe být i jinak, protoţe si myslely, ţe všechno musí být pouze podle 

nich. I kdyţ holky to byly hezký. (Smích) 

VL: Dočetla jsem se, že hospodářské kontroly nebyly ve Zruči tak časté. 

Kronika uvádí, že velkou zásluhu na tom měl vládní komisař Josef Buben. Kdo 

to vlastně byl? 

JK: Josef Buben byl původně zámecký zahradník, který se o zahradu staral opravdu 

hezky. Takových květin co tam nasázel. Já jako kluk jsem totiţ nosil do zámku 

housky z našeho pekařství, vţdy jsem zazvonil, přišel si lokaj, pan Souček, vzal si 

čtyři housky pro pana barona Schebka. Potom jsem šel dál k Bubnům. Jeho 

manţelka, pani Bubnová, nikdy nepromluvila ani slovo. Z košíku si vţdy vybrala 

pečivo a já jsem pokračoval v cestě. Ona neuměla totiţ vůbec česky. Byla to 

Rakušanka, a proto si Josefa Bubna Němci vybrali na post vládního komisaře. 

Protoţe co začali vládnout Němci, tak zrušili funkci starosty a dosadili vládního 

komisaře, i kdyţ jeho pravomoce byly naprosto stejné. A jako vládní komisař tu byl 

celou válku. Ale byl to velice solidní člověk. Rozhodně to nebyl nacista, nebyla to 

                                                 
4 Tehdy společenský dům. Jméno Sázavan dostal hotel aţ v 50. letech. Pozn. autorky. 



 

 

pravda. On byl člověk, který dělal léta u pana Schebka, a lidé ho měli moc rádi, 

protoţe jim pomáhal a na nikoho nic neřekl. Pamatuji si, ţe všichni říkali, i můj 

tatínek, ţe to byl čestný člověk a nikoho nepotopil. Například ve Zruči bydleli 

Jedličkovi a oni dostávali mák, který vţdy měli zasít, potom sklidit a odevzdat. 

Jednoho dne přišel pan Buben k nám a prosil na tatíkovi dva rohlíky pro svoji honící 

čubu, která chodila vţdy s ním a povídá tatínkovi: „Vlastíku, představ si, co se mi 

stalo. Ten Honza Jedličků měl odevzdat mák a neodezval. Tak ho tam vyslýchali 

Němci a on jim říkal, že ho nemohl odevzdat, protože, když mu ten mák kvetl, tak 

přišla bouřka a uhodil do toho hrom a spálil květy a on se mu žádnej neurodil. Když 

vyšel na chodbu, tak mu říkám, Ty pacholku, ty máš ale kliku, tohle Ti spolkli, tak to 

už nevědí vůbec nic.“ (smích) Tak takovýhle to byl dobrý člověk. Kdyţ se něco dělo, 

tak vţdy přišel a řekl nám, ať třeba neblbneme a radši to odevzdáme. 

VL: V roce 1946 se na Místním národním výboru jednalo o rodině Jana 

Schebka. Výsledkem hlasování bylo vydání listu Osvědčení o národní 

spolehlivosti, ale přesto si někteří mysleli, že spolupracoval s Němci. Myslel jste 

si totéž? 

JK: Kolaborant nebyl. Byl to úplně normální člověk. Zdědil po svém otci majetek 

a část prodal potom panu Baťovi. On byl asi dvakrát ţenatý, a co si pamatuji, tak 

s první manţelkou měl dva syny. Pamatuji si, kdyţ jsem byl malý, ţe za ním jeden 

syn přijel a ten byl u SA a druhý byl lesákem. Jeden se jmenoval Saša a druhému 

říkali Bubík. Tyhle syny pak vydědil. Potom měl ještě druhou manţelku. Ale měl rád 

hezké holky. Za války, kdyţ uţ tu byli Němci, tak jeden profesor, co učil na dívčím 

německém gymnáziu, měl dceru, která měla ráda koně. Tak on kvůli ní koupil dva 

koně jezdecký. Vţdy ze statku za ní přijel v takovém hezkém kočáře a učil ji jezdit 

na koni. Takţe se sice s Němci stýkal, ale přeci nemusel hned být kolaborantem. 

VL: Bylo zcela běžné, že když přišla Rudá armáda, tak se ubytovala v domech 

místních občanů. Vzpomenete si na jejich příchod? 

JK: Ano, jakpak by ne. Ale nejdříve přišli vlasovci. Oni vlastně byli odrodilci 

sovětské armády. Pamatuji si, ţe jeden k nám tenkrát přišel domu a upozorňoval nás, 

abychom si schovali nějaké hodinky, jestli doma máme. Protoţe kdyţ potom přišli, 

tak je všem kradli. Oni je vůbec neznali a ţádné neměli. Kdyţ jsem se učil řezníkem 

u Klatovských, tak tam bydleli dva důstojníci. Ale byli to velice vzdělaní lidé. A tito 



 

 

dva důstojníci měli sluhu, který si vţdycky sedl ke stolu, měl na ruce nandané 

hodinky a to od zápěstí aţ po rameno. Samozřejmě, ţe nakradené, kde by je jinde 

vzal. A on z těch hodinek úplně šílel. Vţdycky je po jednom natáhl a potom je 

poslouchal. A pak znovu natáhl a poslouchal. Ale vlastně za to ani nemohli. Na 

druhou stranu byli skromní. Kdyţ třeba neměli papírky na cigarety, tak si utrhli 

kousek novin a zabalili si do toho tabák. 

VL: A tedy po vlasovcích přišla Rudá armáda? To byli lidé šťastní? 

JK: No, tak snad ano. Nebudeme to zkreslovat, ale v tu chvíli to bylo chápáno 

pozitivně, protoţe válka končila. 

VL:Pamatujete si, kolik Židů se vrátilo z koncentračního tábora? 

JK: Myslím si, ţe se vrátili pouze dva. Jedním z nich byl Ota Reiter a druhý 

Svoboda. 

VL: A jak jste vnímal židovské obyvatelstvo? 

JK: No tak, jako všechny ostatní. Byli to slušní lidé, normálně pracovali 

a obchodovali. Ve Zruči bylo několik ţidovských rodin. Například Schulzovi, 

Svobodovi, Ohrensteinovi. Přijde mi to podobné tomu, ţe dneska má spoustu 

Vietnamců krámek a taky nemají lidi problém dojít k nim do obchodu a něco koupit. 

Tak tenkrát to bylo podobné. 

VL: Znal jste pana Klenovského, který se v roce 1946 stal předsedou Svazu 

přátel SSSR? 

JK: Ano, pana Klenovského jsem znal, i kdyţ jsem u svazu přátel nebyl. Já jsem 

v roce 1950 byl u odvodů a následující rok jsem narukoval k PTP, takţe jsem nikdy 

tento svaz neuznával a nikdy jsem nebyl u strany. Ale byl to člověk, který si vzal 

funkci jen proto, aby z ní mohl něco vytěţit. 

VL:Pocházíte z pekařské rodiny. Jak se tedy Vaše živnost vyvíjela, když se 

k moci dostali komunisté? 

JK: Uţ koncem 19. století koupil tento dům, ve kterém stále bydlím, můj dědeček 

a zřídil tu právě pekařskou a krupařskou ţivnost. U nás se pekl chleba v roštové peci, 

čímţ jsme byli jediní, kdo takto chleba pekl, protoţe ve Zruči byly ještě dvě pekárny, 

U Lišků a U Bechyňů, kde se chleba pekl v peci parní. Pro roštovou pec je typické, 

ţe se v ní pečou dvoukilové i tříkilové bochníky. Však také chleba od Klatovských 

byl vyhlášený a dodával se nejen zákazníkům ve Zruči, ale i v okolí. Poté v roce 



 

 

1929 provádí tatínek rekonstrukci domu a rozšiřuje ţivnost. Vybavuje dílnu stroji na 

elektrický pohon (rohlíkový stroj, míchačka těsta apod.) Také byl u nás obchod 

s obuví. Tuto nabídku na prodej obuvi přijal tatínek od firmy Baťa. A v roce 1948 je 

ţivnost utlumována. Tatínek komunisty dvakrát vyhodil, kdyţ přišli, ţe zaberou 

pekárnu a dají ji do druţstva Rozvoj Havlíčkův Brod. Otec se jich ptal, co mu za to 

dají, protoţe si to sám vybudoval a musel splácet dluhy. Ale oni mu jen odsekli, co 

by mu za to měli dát. Tak je tatínek znovu vyhodil. No a já jsem právě potom musel 

kvůli tomu narukovat k PTP, i kdyţ špatně jsem se tam neměl. Kdyţ to otcovi vzali, 

tak šel dělat do fabriky, coţ uţ nebyl Baťa, ale Sázavan a později pracoval opět 

v jedné pekárně. Komunisté z naší pekárny udělali krám a později to stejně zavřeli. 

Vzpomínám si, ţe pracovní dobu v roce 1948, neţ nám pekárnu zabrali, jsme měli od 

šesti. A to jsme tam pracovali uţ jen já, moje maminka a můj tatínek. Kdyţ jsme 

začali dělat rohlíky uţ za deset minut šest, tak jsme za to dostali pokutu, protoţe jsme 

nedodrţeli pracovní dobu. 

VL: V roce 1948 se také ve Zruči na náměstí, vlastně kousek od Vašeho domu, 

odehrála roztržka, zda zbourat sklepy, ve kterých byly uložené brambory. Jak 

to probíhalo? 

JK: Ano, to se zde odehrálo a víte, kdo za to mohl? Opět komunisti. To přišli 

komunisti od Baťi, v rukách měli krompáče a lopaty a šli ty sklepy zbourat. Ty 

sklepy tady byly kvůli tomu, ţe řeka nebyla regulovaná, a kdyţ byly povodně, tak 

zaplavily všechny domy na náměstí. A právě v těch sklepech byly schované 

brambory, protoţe to byla základní potravina ţivota. Tady se tolik pšenice 

nepěstovala a brambory musel mít kaţdý. A sklepy byly postavené tak, aby tam 

nedosáhla voda. No jo, ale odpoledne uţ to bylo zbourané. 
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Vzpomínky Jaromíra Krýzy 

 

Jaromír Krýza (nar. 19. ledna 1924) ve Zruči nad Sázavou strávil celý svůj 

ţivot. V roce 1944 byl nasazen na nucené práce do Kuřimi u Brna do Herman Göring 

Werke – zbrojovka. Jako mladík se zúčastnil květnového povstání v roce 1945 ve 

Zruči. 

                                                 
5 Audiozáznam s pamětníkem Jiřím Klatovským  uloţen v archívu autorky. 



 

 

Rozhovor se uskutečnil 19.dubna 2014 ve Zruči nad Sázavou. Délka stopáţe činí 

78:00 minut. 

 

Veronika Loudová (dále jen VL): Byl jste přímým účastníkem květnových 

povstání ve Zruči nad Sázavou. Jak to tedy probíhalo? 

Jaromír Krýza (dále jen JK): Pokud se chceme bavit o odboji, tak musíme začít 

ještě dříve neţ v roce 1945. Během války se začaly formovat skupinky. Byl to 

vlastně takový domácí drobný odboj. Bohuţel na to někteří doplatili popravou. 

Například Gabriš byl popravený. Byla tady buňka, kterou organizovali komunisti 

a byli napojeni na buňku v Praze v Holešovicích. Spojku obstarával pan Hanousek. Z 

Prahy sem chodily ilegální noviny, které se vydávaly za války. Já jsem je nosil do 

Ledče a do Kácova. Aktivně jsem se tedy účastnil odboje jiţ dříve. 

Nejprve se ve Zruči ale vytvořily dvě názorový skupiny lidí na konec války. 

Jedna byli starozručáci a druhá skupina byli ševci.
6
 U ševců byli ve vedení staří 

chlapi, tak ve staré Zruči to byli dvacetiletí kluci. Shromaţdovali jsme se na místě 

dnešního Památníků padlých. 4. května jsme se shromáţdili u Památníku ve staré 

Zruči, panovala jiţ revoluční nálada a jako průvod jsme se vydali s československou 

vlajkou k Baťově továrně. Cestou se k nám přidávali další lidé, aţ vznikl docela 

slušný průvod. Také jsme potkali několik německých vojáků, ale bylo vidět, ţe se 

bojí, protoţe se na nás ani nepodívali. V továrně jsme se chtěli zkontaktovat 

s učňovskou mládeţí Baťovy školy práce, kteří tam byli ubytovaní. Ale vstupu do 

továrny nám zabránili vrátní. Proto se průvod vrátil zpět. 

5. května jsme se opět sešli na Malé straně a dostala se k nám zpráva 

o povstání v Praze. Pro nás, mladé kluky, to byly vzrušující události. Po zprávě 

o praţském povstání vyšli asi čtyři nebo pět četníků z jejich stanice a šli směrem na 

nádraţí. Tak jsme se vydali za nimi. Viděli jsme, ţe tam stojí několik vagónů a ţe 

jsou tam i Němci. Na peróně diskutovala skupina ţelezničářů s dvěma Němci. Asi 

dvacet vlasovců tvořilo posádku na dvou osobních vagónech a na jednom 

plošinovém. Na dalších třech vagónech, které stály na vlečce u cihelny, byly 

protiletecké kanóny. Zde bylo asi 15 vojáků. Celkově tam bylo tedy asi 30 

ţelezničářů, četníci, lidé z okolí, ale i skupina nás, zvědavých mladíků. 

                                                 
6 Označení místním obyvatelstvem pro zaměstnance firmy Baťa. Poznámka autorky. 



 

 

V dostatečné vzdálenosti od nádraţí stál větší počet lidí, kteří byli zvědaví, 

jak to dopadne. Vše ale dopadlo dobře. Vlasovci byli Rusové, kteří bojovali na straně 

Němců a vzdali se celkem ochotně. Nyní potřebovali získat co nejdříve civil. Tím, ţe 

se vlasovci vzdali, jsme získali první vojenské zbraně. Ale vyjednávání s německými 

vojáky, kteří tvořili posádku dělového vlaku, nebylo vůbec lehké. Vlak jsme tedy 

obklíčili a pohrozili, ţe do nich narazí rozjeté vagóny z nádraţí. Poté se Němci vzdali 

a my jsme získali tři opancéřované vlaky. Německý vojáky jsme odváděli do Baťova, 

kde bylo dle mého názoru kolem 80 zajatců. Po odvedení Němců jsme šli zpět na 

nádraţí. Vlaky jsme prohledávali a v jedním vagónu byly v dece objeveny závěry ke 

kanónům. Nyní jsem měl výhodu v tom, ţe jsem byl totálně nasazen ve zbrojovce 

Brno, kde jsme museli vyrábět právě tyto hlavňové systémy ke kanónům, uměl jsem 

závěry vrátit zpět. Samozřejmě jsme hned jeden kanón vyzkoušeli. (Smích).  

V tuto chvíli uţ bylo vytvořeno velitelství, kde se rozhodovalo o různých 

úkolech. Občané s dobrovolníky budovali zátarasy, aby zamezili přístupu do města. 

Ještě tento den přišla navečer zpráva, ţe na Zruč míří vojenský transport. Jelikoţ 

vyjíţděl ze stanice Sázava, rozhodlo se, ţe bude zastaven pod Chabeřickými skalami. 

V jednom úseku byly rozebrány koleje, aby nemohl vlak vycouvat, a někteří občané 

obsadili skály. Vlak se podařilo odzbrojit, ale pamatuji si, ţe při této akci byl zraněn 

pan Roub, který přišel o nohu. Velitelství poté rozhodlo, aby se vlak vydal do Ledče 

nad Sázavou. Zde byl ubytován menší vojenský oddíl. Do Ledče tedy byla poslána 

lokomotiva, dva vagóny s kanóny, vagón s dělem a sluţební vůz. Po příjezdu do 

Ledče bylo uţ téměř šero a nakonec se změnil celý plán. Nejen, ţe se německá 

ubikace nacházela hluboko pod tratí a děla by se nedala tolik sklopit, ale obyvatelé 

Ledče byli proti jakékoliv ozbrojené akci. Německý velitel chtěl totiţ v případě 

napadení vypálit město. Proto jsme se vrátili zpět do Zruče.  

Následující den jsme se všichni opět shromáţdili na nádraţí. Zahlédli jsme 

německé letadlo „Čáp“. Neţ jsme ale vystřelili, bylo pryč. Večer jsme se doslechli, 

ţe se město vzdá. Další den
7
 uţ jsme měli všichni odevzdat zbraně. Někteří tak 

učinili, ale někteří se rozprchli do okolních lesů a zbraně si nechali. Já jsem se 

připojil k ozbrojené skupině ve Vlastějovicích. Společně jsme kontrolovali pohyb 

Němců. Naši skupinu vedl stráţmistr z místní stanice. Domů jsem se vrátil asi za dva 

dny, tedy 9. května. To uţ bylo téměř povstání u konce a přicházeli rudoarmějci.  

                                                 
7 7.května. Pozn. autorky. 



 

 

 

VL: Poté se již objevovali první sovětští vojáci? 

JK: Ano, myslím, ţe hned druhý den se tu objevil první voják. Prý na zručském 

náměstí zastavilo osobní auto, vystoupil voják a měl na čepici rudou hvězdu. Ale byli 

tu i ti vlasovci. Dva dokonce byli ve Zruči zastřeleni. Ale jinak jsme samozřejmě 

rudoarmějce vítali, asi jako všude. Zůstali tu tak dva měsíce. Bydleli různě po 

domech u lidí, například u nás bydlely tři ruské lékařky. V průběhu července se 

vraceli do své země. 

VL: A naopak jaký byl ústup Němců? 

JK: Tak ústup trval asi tři dny a šli směrem na Čechtice. Šli obrovským proudem po 

celé silnici. Po cestě ničili i auta, takţe přibývalo vraků, střílelo se. U Pohledě 

ustupující Němci zastřelili přihlíţející skupinku lidí. Jeden muţ byl z Lazišť, druhý 

z Pertoltic, které jsem znal. Byl také ustanoven Revoluční národní výbor, který 

vysílal lid proti Němcům. Byly to doslova večerní hony. Samozřejmě jich při tom pár 

padlo. Při jedné akci byl zastřelen i Vlasovec Loktil. 

VL: Po skončení války se řešilo, kdo byl či nebyl německý sympatizant 

a kolaborant. Znal jste osobně někoho, koho se to dotýkalo? 

JK: Tak samozřejmě se nejvíc ve Zruči řešil baron Schebek, jelikoţ se stýkal 

s Němci a měl německou manţelku, a vládní komisař Buben, který měl za manţelku 

Rakušanku. Schebek byl ale vcelku hodný člověk, choval se slušně a myslím si, ţe 

ani nic špatného neudělal. Komisař Buben dokonce zachránil Zruč před různými 

pokutami a kontrolami. Byl to Schebka zahradník, ale i důvěrník. Já o něm opravdu 

nemůţu říct nic špatného. Tenkrát tam hrály roli i peníze. Kdyţ byl někdo bohatý, 

tak se na něj tlačilo. Je ale těţké říct, ţe byl někdo kolaborant, protoţe se kamarádil 

s Němci. Já a moji kamarádi jsme také chodili za německými dívkami, které tady 

byly dočasně ubytované na hotelu, a rozhodně jsme kolaboranti nebyli. (Smích). 

VL: V roce 1946 byl založen Svaz přátel SSSR, v jehož čele byl pan Antonín 

Klenovský. Byl tento svaz u lidí oblíbený? 

JK: Pana Klenovského jsem znal velmi dobře. Byl to výborný řemeslník a velice se 

věnoval spolupráci se Sovětským svazem. Díky němu se Svaz rozrostl a měl mnoho 

členů, zejména u Bati ve fabrice, takţe členů měl opravdu dost a tedy oblíbený byl. 



 

 

VL: V témže roce navštívil obuvnický podnik 1. náměstek předsedy vlády 

Klement Gottwald. Byl jste u toho? 

JK: Nebyl, ale slyšel jsem to od zaměstnanců. Byl se podívat ve firmě a poté měl 

proslov před Společenským domem. Byl tam, aby propagoval komunismus. Nic 

zvláštního tam nedělal. 

VL: Ve volbách v roce 1946 zvítězili i ve Zruči komunisté s velkou převahou. 

Čím se to dá vysvětlit? 

JK : To nebylo ale vůbec nic zvláštního. Protoţe ve Zruči uţ k roku 1930 či 1935 

byla komunistická strana nejsilnější. A aţ do toho roku 1945 byli hlavní představitelé 

komunistů intelektuálové. Také celá Baťova továrna byla komunistická. Bylo to tady 

zcela normální. Zkrátka tu byli lidi, kteří se snaţili uvést všechno do souladu se 

ţivotem a pak ti,  kteří chtěli hvězdičku na klopu a dobré místo.
8
 

 

Vzpomínky Josefa Sůvy 

 

Josef Sůva (narozen 30. října 1924) pochází z malé vesničky Kněţ v blízkosti 

Zruče nad Sázavou. Jako dvacetiletý mladík byl povolán do Německa na nucené 

práce, z nichţ se vrátil na přelomu roku 1944/1945. Byl přímým účastníkem 

květnových událostí v Praze a aktivním odpůrcem komunistického převratu. Dnes 

Pan Sůva ţije v obci Dubina spadající pod Zruč nad Sázavou . 

Rozhovor proběhl dvakrát, ve dnech 8. dubna 2012 a 27.dubna. 2014. Délka stopáţe 

činí 113:71 minut. 

 

Veronika Loudová (dále VL): Jste narozen roku 1924, takže jste byl povolán na 

nucené práce. Jaký byl příchod do Německa? 

Josef Sůva (dále JS): V lednu r. 1944 jsem byl povolán k totálnímu nasazení do 

Německa. V Norimberku jsem byl umístěn do lágru, kde bylo asi 20 osob. Převáţně 

české národnosti, ale i Francouzi, Ukrajinci a Poláci. Belgičané a Jugoslávci byli 

v zaplocených maringotkách pod záštitou Červeného kříţe. U Ukrajinců jsme viděli 

hlavně muţe – starce, ţeny a děti. Naštěstí jsme neměli velkou nouzi o jídlo. Chleba 

jsme měli dost, ale kaţdý den jsme dostávali kramle.
9
 K tomu byla podávána omáčka 

                                                 
8 Audiozáznam s pamětníkem  Jaromírem Krýzou  uloţen v archivu autorky. 
9 Těstovinová kolínka. Pozn. Autorky. 



 

 

z řepy. Další potraviny byly například salát a karfiol, které se podávaly neoprané, 

plné hmyzu, coţ jsme si sami oplachovali, abychom to mohli sníst. Kávu jsme 

dostávali z kaštanů. No, dobré to vlastně vůbec nebylo, ale člověk si musel zvyknout. 

VL: Vzpomínáte si na nějakou událost, která byla i v tak těžkém období pro 

Vás výjimečná?  

JS: Určitě útěk domů, protoţe jsem viděl opět moje rodiče. Vzhledem k tomu, ţe 

bylo přísně zakázáno mít u sebe jakékoliv písemné doklady, přesto jsem se odváţil 

vzít s sebou mapu Čech, nepodlepenou, kterou jsem uloţil na dno kufru černotiskem 

dolů, aby ji kontrola neobjevila. Protoţe nastaly velikonoční svátky a to znamenalo 4 

dny volna, rozhodl jsem se se skupinou 4 kamarádů, ţe navštívíme domov. Podle 

mapy jsem určil směr k domovu. Několik dnů jsem očima stále hledal, jak se 

dostaneme přes oplocení ven, aţ jsem spatřil blízkou truhlárnu, ţe kdyţ uděláme z 

našich těl ţebřík, takţe za vzájemné pomoci vysazením jednoho na druhého 

dosáhneme na střechu, která stála blízko oplocení, odkud uţ bylo moţné přeskočit 

přes plot. Tak jsme vzájemnou pomocí překonali první překáţku, díky Pánu Bohu 

bez úrazu. Pak jsme šli volně, abychom nevzbudili podezření na nádraţí. Nemohli 

jsme si koupit jízdenku, protoţe pokladny byly stále hlídány německou kontrolou. 

Jedině ti, kteří byli totálně nasazeni, měli v okruhu lO km povolené vycházky a toho 

jsem vyuţil den předem a zakoupil jsem peronky. Čekali jsme na nádraţí na 3. 

hodinu ranní, kdy přijede rychlík a nastoupili jsme sice do vagonu, ale zůstali jsme 

v chodbičkách. 

Ale protoţe vagon byl přeplněný, nemohla se dostavit kontrola a to pro nás 

znamenalo další štěstí. Schwandorf - tam zastavil rychlík, my jsme rychle vyskákali 

na opačnou stranu nádraţí a uţ nás zaměstnanci nádraţí naváděli, kterým směrem 

utíkat, protoţe uţ bylo slyšet volání „halt,halt“. My jsme utíkali do stráně nahoru, 

kde uţ v nedaleké vzdálenosti byly naše protektorátní hranice. Padal sníh, mapu jsem 

měl uschovanou na prsou, v lese jsme se báli. Uslyšeli jsme štípání dřeva, a to dva 

staříci němečtí dělali dříví. Poţádal jsem o směr na Domaţlice, oni ukázali cestu 

a my jsme se rychle vzdalovali. Po chvíli mě napadlo, jestli to nebyla na nás léčka, 

tak jsme se oklikou vrátili a oni nás opět navedli na směr Domaţlice. Přes lesy jsme 

se dostali na vlakovou zastávku Milavče, kde čekala na vlak paní s nůší housat. Kdyţ 

se vyptávala odkud a kam jedeme, říkali jsme, ţe také sháníme housata a jestli neví, 

kdy bychom je sehnali, protoţe jsme měli strach, aby nás neudala. Schovali jsme se 



 

 

do takové boudy vedle nádraţí. Vyšel četník, ale my jsme oběhli vlak a naskákali do 

vlaku z druhé strany. 

Ve vlaku jsme usnuli, přišla česká průvodčí, my ji prosili, ţe nemáme 

jízdenky, ať udělá co chce. Odešla. Byli jsme vydáni osudu. Za chvíli se vrátila 

a přinesla několik namazaných krajíců chleba. Dojeli jsme aţ do Plzně. V Plzni jsme 

zůstali mezi ohromným davem lidí, báli jsme se a bezradně se rozhlíţeli. Jak se asi 

dostaneme dál, kdyţ jízdenky nemáme. Najednou jsem spatřil jednoho muţe, zdál se 

mi známým, tak jsem na něho mával a on přišel, byl to pan Böhm z Jiřic u Zruče nad 

Sázavou, který pracoval v Plzni. Poţádal jsem, jestli by nám mohl pomoci a zakoupit 

nám jízdenky do Prahy, ale ţe půjdu do ústraní a on mi je tajně předá, aby nás někdo 

tajně nepozoroval. V Praze jsme se rozešli – Holub Josef do Českého Brodu, kde 

měli pohřební ústav, Tonda Krása do Kutné Hory, kde měli drogerii, a ostatní uţ si 

nepamatuji. Já jsem měl v Praze bratrance Antonína Nešpora a Josefa Nešpora, šel 

jsem tedy k nim. Dostal jsem peníze na další cestu a jel jsem do Kácova. Z Kácova 

přes louky a lesy jsem došel do Kněţe. Tam nastalo pozdviţení, nikdo mě nečekal 

a rodiče se báli, aby mě nechytila kontrola. Třetí den jsem uţ zase šel do Kácova a jel 

k bratranci do Prahy k Toníčkovi Nešporovi, který zastával u dráhy vysoké místo. 

Odvezl mě okamţitě na nádraţí do Vršovic, zakoupil mi jízdenku do Norimberku 

a předal mě strojvůdci, ten ţe mě vysadí v Plzni a předá mě dalšímu německému 

strojvůdci a ten mě vysadí v Norimberku. Další strojvůdce uţ mi ale nemohl pomoci, 

protoţe nastala nějaká výměna, a tak mi doporučil, abych nastoupil do prvního 

vagonu za mašinou. Zároveň mi doporučil, abych si nakoupil cigarety, ţe na to 

kontroly slyší. Z ničehoţ nic jsem uviděl pana doktora Roštíka z Uhlířských Janovic , 

který k mým rodičům jezdil, a on mi doporučil kupé, do kterého jsem se ale nemohl 

dostat. Musel jsem tedy doprostředka. Tam přišla kontrola, pouţil jsem cigarety a to 

mě zachránilo. 

VL: A naopak vzpomínáte na nějaký velmi negativní zážitek? 

JS: V Norimberku jsem zaţil několik těţkých náletů. V blízkosti ubytovny byl na 

dvoře vybudován protiletecký kryt dlouhý asi 3O a výška asi 2 metry. Zasypán 

zeminou. Při jednom těţkém náletu v sobotu dopoledne spojeneckým letectvem 

stíhaček a bombardérů byla shozena bomba asi 2O metrů od lágru, kde byla dráţní 

vlečka do fabriky. Způsobila jámu o průměru 6 m do šířky a do hloubky 3 m. Jedna 

kolejnice se přerazila, ţárem ohnula do tvaru hole. Kamení, které lítalo do povětří, 



 

 

padalo na střechu lágru. Střecha byla ze slabých prkének potaţená lepenkou. Jenom 

jeden kamarád zůstal v lágru a padající kámen tak poranil částečně jeho hlavu. 

Omdlel a padl na zem. Zakrátko se probral a snaţil se odplíţit do krytu. Protoţe tam 

bylo více lágrů, nevěděli jsme, o koho jde, aţ po zvolání Sůvo, Josefe, rozhodli jsme 

se s kamarádem z Kněţe Josefem Karlem, ţe mu musíme pomoci. Uvnitř dveří do 

krytu hlídali dva němečtí muţi, kteří měli na prsou koţené tašky s označením 

Červeného kříţe. Uvnitř obvazový materiál. Poţádal jsem o otevření dveří, načeţ oba 

odmítli. Po poradě s kamarádem „vezmeš jednoho, odstrčíš ho na stranu, já vezmu 

druhého a odstrčím na stranu druhou“, tak se i stalo. 

Vyběhli jsme ven, uchopili a přinesli kamaráda do krytu, kde oba zdravotníci 

provedli základní ošetření a zastavili krvácení. Druhý den byl kamarád odeslán na 

ošetřovnu a ponechán na ubikaci 2 – 3 dny. Tento kamarád byl jediný na lágru, který 

se silně rouhal. Nemohl jsem uţ dále poslouchat jeho hrubé uráţky, ale po této 

události se nám slušně omluvil. 

VL: Vrátil jste se ještě před koncem války. Návrat domů byl v tuto dobu 

možný? 

JS : Starosta Kněţe Jan Petrásek na ţádost mého tatínka, který byl ve stavu 

nemocných, napsal ţádost na Ing. Jana Blaţka z Čentic, který pracoval na Okresním 

národním výboru Kutná Hora o mé propuštění z Norimberka k výpomoci 

v zemědělství a přeloţení do fabriky na výrobu zbraní u Brna, kam jsem byl 

přeloţen. Ale blíţil se konec války, proto nebylo nutné nastoupit , zůstal jsem 

pracovat doma v zemědělství. Díky Ing.Blaţkovi jsem se dostal z lágru. 

VL: Jak tedy probíhal konec války, když už jste byl opět doma? 

JS: V roce 1945 nebylo ještě v naší vesnici rádio a o všem, co se dělo, jsme věděli 

pouze od starosty, který měl sluchátka, díky kterým jsme dostávali informace. Kdyţ 

Praha volala o pomoc, tak právě starosta svolal alarm. Po příchodu k němu domů 

nám začal vše vysvětlovat, jelikoţ byl opravdu velmi schopný a hodný člověk. 

Věděli jsme, ţe Němci přijeli do Prahy a začali tam střílet, i kdyţ mnozí ještě 

nevěděli, ţe to znamená opravdu konec války, i kdyţ se lidi začali shlukovat na 

Václavské náměstí. Pan Ing. Blaţek z Čentic byl důstojník v záloze, vycestoval 

z Kutné Hory, dostal instrukce a ve vojenském oblečení přijel k nám domů. Určil mě 

jako spojku do Čestína. Za dvě hodiny jsem tam dojel a hned jsem dostal vzkaz, 



 

 

abych se vrátil zpátky, jelikoţ se německá armáda pohybuje po silnicích. Nikdo se 

neměl shlukovat, aby nedošlo k nějakému neštěstí. Museli jsme jít směrem na Zruč, 

dělat záseky, poráţet stromy, aby se německá armáda zdrţela. Pamatuji si, ţe nikdo 

ze starších muţů nechtěl jít, dokonce i jeden legionář, který byl ve válce, odmítl. 

Tenkrát jsem měl doma československou vlajku, kterou jsme přibyli na kaštan 

a zazvonili jsme. 

Provedli jsme sběr vajec a chleba, protoţe jsme dostali informaci, ţe pojede 

do Prahy auto, které to vezme s sebou. Později jsem se dozvěděl, ţe to auto tam ani 

nedojelo a skončilo v Uhlířských Janovicích. A protoţe jsem měl z Německa naši 

vlast velmi ohodnocenou, tak jsme se s kamarády rozhodnuli, ţe pojedeme do Prahy 

na kolech. Z přihlášených pěti, třem rodiče zabránili, jsme jeli pouze dva. Moji 

rodiče byli téţ nešťastní a proţívali velký nářek, jelikoţ to uţ jednou zaţili, kdyţ 

jsem se vracel na Velikonoce do lágru. Oba dva jsme měli příbuzný v Praze, takţe 

jsme Prahu velmi dobře znali. Vzali jsme s sebou bochník chleba a litrový hrnek 

sádla od babičky. Jeli jsme pořád a vůbec si nás nikdo nevšiml. Aţ za Kostelcem jela 

velká vojenská armáda, ale nevěděli jsme, kdo to je. Ptali se nás, kam jedem. Jelikoţ 

jsem trošku uměl německy, tak jsem řekl „nach Prag“. Oni nám porozuměli, vzali 

naše kola a společně s námi nás vysadili na uhlí, které právě převáţeli.  

Vystoupili jsme ve Strašnicích, kde uţ byla revoluční garda. Neustále jsme 

slyšeli střílení, které vycházelo z věţičky u jednoho domu. Stříleli opatrně, protoţe 

jsem neviděl, ţe by nějakého vojáka zastřelili. Kdyţ jsme večer přemýšleli, kam 

půjdeme, tak jsem zjistil, ţe mi kolo někdo ukradl. Byl jsem si jistý, ţe to byli ale 

naši lidi. Poté jsem odešel za svým bratrancem Toníčkem Nešporem do Vršovic na 

nádraţí, který dělal šéfa osídlovacího tělesa drah. Tam se mi naskytl tak hrozný 

pohled. Na uhlí leţely mrtvoly. To byl hrozný obraz. Ale byl jsem trošku otupělý 

z Německa, kde jsem to viděl, takţe jsem to bral jako válku. Večer jsme společně 

odešli k nim do panelového bytu a přišel domovník, ţe mají všechny byty a chodby 

zůstat odemčeny, protoţe přijde Rudá armáda a mohou se ubytovat, kde budou chtít.  

Přišel nějaký důstojník společně s vojákem a ukázal, ţe budou spát v obýváku 

na gauči. Ráno uţ ale byli zase pryč i s mojí peněţenkou, kterou jsem si nechal na 

stole. Ale abych řekl pravdu, tak to se mnou tenkrát ani nehnulo. Uslyšeli jsme 

střílení a rány. Rudoarmějci totiţ vůbec neznali budíky a byli z nich naprosto 

unešení. Jeden tam nakradl plný batoh. Jenţe mu začal jeden zvonit a on se tak lekl, 



 

 

ţe začal do batohu střílet. Tak jsme byli v šoku, co to je za lidi. Kdyţ to skončilo, tak 

jsme jeli domů vlakem a cestou jsme potkali lidi ze Zruče, co se vraceli 

z koncentračního tábora. 

VL: A znal jste některé? 

JS: No jistě, oni přijeli od Benešova a já od Prahy, takţe jsme se potkali v Čerčanech 

a najednou jsem je viděl. Krásný štofový šaty, košile, fungl nový oblečení. Americká 

armáda je vybavila. Kufry, do toho jim dali konzervy. Oni odjíţděli domů, jako 

kdyby jeli ze svatby. Ze Zruče jich bylo kolik, co jsem osobně znal. 

VL: Věděl jste za války, co se s nimi dělo a kam je Němci zavezli? 

JS: Věděl jsem to po návratu od Horákové Aničky, která byla v ţenském 

koncentračním táboře. Ale za války jsme to vůbec nevěděli. Já jsem věděl, ţe se 

s Ţidama něco děje, protoţe kdyţ jsem chodil do třetí měšťanky, tak se mnou chodila 

Věra Schulzová do třídy. Ráno jsme přišli do školy a pan učitel Bíla říkal, ţe uţ se 

nám nevrátí jedna ţákyně Věra Schulzová. 

VL:Jak jste tedy Vy vnímal Rudou armádu po těchto zážitcích? 

JS: No, kdyţ jsme v té Praze byli na Václavském náměstí, tak jsme dostali zprávu, 

ať se lidi přemístí k Prašné bráně. A tam přijel první vojenský ruský tank. Já jsem 

v ţivotě neviděl tolik bílých šeříků, jak tehdy od toho 5. - 11. května. A ţeny je 

nosily vojákům, kteří seděli na tanku a volali sláva, sláva. Takţe v tu chvíli byli 

opravdu slavnostně vítáni. 

VL: V roce 1946 vznikl ve Zruči svaz přátel SSSR. Věděl jste o tom? 

JS: Ne, to jsem opravdu nevěděl, protoţe já jsem uţ začátkem roku 1946 narukoval 

na vojnu a tam jsem poznal, čeho jsou komunisté schopní. Byl jsem na vojně 

v Chomutově a tam uţ řádila komunistická mafie. Bylo nařízeno, ţe po 22. hodině je 

večerka a nikdo nesmí promluvit. A najednou večer leţíme a slyšel jsem, ţe někdo 

mluví. Já říkám: „Kamarádi, nemluvte, proč mít zle, aby někdo přišel do naší 

ubikace to vyšetřovat?!“. No jo, ale on to byl pan velitel, který si dovolil mluvit. Já 

jsem byl poslán dolů k desátníkům kvůli tomu, ţe jsem si dovolil říct, proč mluví. 

Tam byl velitel štábní kapitán Tománek a byl to západní důstojník. Jenţe po něm šli 

jak psi. A asi třetí nebo čtvrtý den jsem se na cvičišti zeptal, kde je ten štábní 

kapitán? No tím jsem si přisolil, aniţ bych si toho byl vědom. No dopadlo to tak, ţe 

jsem byl určený na levou stranu do posledního křídla. To bylo křídlo, kde byli lidi 



 

 

určený k potrestání. A čekal jsem, co mi řeknou. Musel jsem se dostavit do kanceláře 

i s vojenskou kníţkou, v níţ mi všechno přeškrtali. A to uţ jsem byl jmenovaný jako 

staršina roty a jako velitel druţstva. Jenom proto, ţe jsem se zeptal, kam zmizel 

štábní kapitán. 

VL: Dotkla se Vás či Vaší rodiny vlna znárodnění po nástupů komunistů k 

moci? 

JS: Jistě a velmi. Protoţe celá rodina od pradávna byla zemědělského charakteru, ale 

zároveň lesního hospodářství, protoţe uţ pradědeček tahal dříví, tatínek, strýcové. 

Opravdu celá rodina. A babičky sestra měla v Hostovlicích u Čáslavi menší 

hospodářství a u toho měla malý obchod. Prodávala i sirky a nějaký fabrikant ji před 

válkou, ještě tou první světovou, za ní přišel, ţe o sirky bude bída, tak jestli by jim 

vzali sirky do stodoly. Tak tam navezl jednu celou plíveň sirek, který za války 

opravdu nebyli. A podařilo se jim ze sirek strašně zbohatnout. Koupili v Čáslavi 

velké hospodářství na dluh. A právě, kdyţ komunisté začali znárodňovat, tak byli 

teta a strýc povoláni na okresní národní výbor do Čáslavi. Ale strýc odmítl své 

hospodářství odevzdat, proto ho nařídili zatknout. Takţe já kdyţ jsem tohle všechno 

prošel a proţil, tak jsem nemohl nikdy vstoupit do strany. Kdyţ mi byla nabídnuta 

přihláška, tak jsem ji roztrhal. 

VL: Jak lid vnímal únorový komunistický převrat? Přeci jen to byla poměrně 

krátká doba mezi koncem války a nástupem další vládnoucí moci. 

JS: Na to přeci nemohl být nikdo připraven. Ani na válku se nejde připravit. Člověk 

musí jednat tak, jaké má schopnosti, aby se uhájil. A ten rok 1948 to uţ se všechno 

zformovalo tak, ţe se kaţdý bál. Tady uţ byl jen strach. Všechno fungovalo jako 

vazba, ţe rodiče nejsou spolehlivý, tak se potrestaly děti třeba tím, ţe nemohly na 

školu. Takový to bylo nespravedlivý.
10

 

                                                 
10 Audiozáznam s pamětníkem Josef Sůvou uloţen v archívu autorky. 
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